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Győztek a környezetvédők Ráckevén
Népszavazások váltakozó sikerrel -  Védett lett a Peregi Parkerdő

1996. május 31., péntek

A hajdani faluközpontot jelképezi a kilátó HANCSOVSZKI JANOS FELVETELE

mentes vállalkozás
Folynak a próbavarrások a vámosmikolai egykori klubkönyv
tárban, amelyet egy fővárosi vállalkozó alakított át és szerelt 
fel modern, számítógép-vezérlésű varrógépekkel. A tervek sze
rint angol megrendelésre dolgozó vállalkozó tizenöt vámosmi
kolai varrónőt foglalkoztatna, és ha megfelelnek a próbavar
rást végzők, júniusban már meg is kezdődhet a munka.

A Vámosmikolára települt cégnek további tervei is vannak: 
egy játékgyártó üzemet is szeretne is létesíteni, további hu
szonöt embernek adva munkát. Az önkormányzat segítette és 
segíti a munkahelyteremtést, sőt rendeletet is alkotott, amely
nek értelmében az az induló vállalkozás, amely tíz főnél többet 
foglalkoztat, két évig mentesül az iparűzési adó fizetése alól.

Pályázat a panelházak 
felújítására, szigetelésére

A környezetvédelmi és terület- 
fejlesztési miniszter most meg
jelent rendeletében országos 
jelentőségű természetvédelmi 
területté nyilvánította a Peregi 
Parkerdőt. A hely története a 
török kor előtti időkig nyúlik 
vissza, amikor itt, ezen a kis 
dombháton terült el Pereg köz
ség, a mai Kiskunlacháza déli 
településrészének ősközsége.

A török korban elpusztult fa
luról kevés leírás, és egy 1728- 
ból származó látkép maradt 
fent, ahol a kis templom romja 
még látható. Sokáig Ráckeve 
amolyan városszéli, elhagyott 
területe lett a kis domb, míg
nem a helyi városszépítők az 
akkori termelőszövetkezet, a 
ráckevei intézőbizottság és ön
kéntes segítőik támogatásával 
feltárták a templom még meg
maradt alapfalát, majd az 
egész, mintegy tizenkét hektá
ros területet arborétumszerűen 
befásították. Lett itt játszótér a 
gyerekeknek és sportolásra al
kalmas nagy rét a felnőtteknek, 
a kis terméskő kilátó pedig az 
egykori faluközpontra emlé
keztetett.

Sajnos a főút melletti park
erdő, és főként a nagy rét már 
többször felkeltette a „beruhá
zók” figyelmét, és a mindenkor 
aktuális divat szerint akartak 
ott már lakótelepet, autósmo
zit és ABC-áruházat is építeni, 
mígnem a Mol a legújabb di
vatirányzatnak megfelelően 
benzinkútépítésre szánta el 
magát, a képviselő-testület 
biztatása és egyhangú támoga
tása mellett.

Ráckeve két táborra szakadt. 
Voltak, akik a város fejlődését 
az új benzinkútban vélték 
megtestesülni, míg mások in
kább a környezet megóvását 
tekintették fontosabb szem-

A nagykőrösi képviselő-testület 
három hónappal ezelőtt kérte 
fel a Coopsystem Kft.-t, hogy 
világítsa át a Kőrös Vagyonke
zelő Rt. tevékenységét, és állít
son össze javaslatot a vízmű-, a 
távhő- és a szemétszállítás to
vábbi működtetésére. Az olcsó
nak semmi esetre sem nevezhe
tő átvilágítás befejeződött, és a 
cég a napokban tette le a KOVA 
Rt. asztalára a helyzetértékelés
ről készített beszámolóját, ame
lyet Szatmáry Gyula, az igaz
gatóság egyik tagja ugyan ala
posnak talált, de számára meg
lepő és új dolgokat nem tartal
mazott, míg a másik tag, Tóth 
István szerint ez az anyag az 
önkormányzatot arra kénysze
ríti, hogy a nagykőrösiek végre 
bizalmukba fogadják a szolgál
tató céget.

pontnak. Az ügyben volt két 
helyi népszavazás váltakozó si
kerrel, több újságcikk, rádió- 
és tévériport, a helyi és az or
szágos környezetvédő mozgal
mak akciókat szerveztek, sőt, 
parlam enti képviselők is 
lobbyztak — ki így, ki úgy -, 
mígnem az erdőfelügyelőség és

A Coopsystem szerint a KO
VA Rt.-t úgy kell átszervezni, 
hogy a cég megfelelhessen a 
piacgazdasági körülményeknek, 
s mindig mindenről beszámol
tatható legyen. Az ágazatok 
koncesszióba adásával a város 
hosszú távú üzemeltetési szer
ződést kötne a szolgáltatások 
végzésére, ami díjemeléssel jár. 
Ez az egyszeri, de nagyobb eme
lés magában hordozná a fejlesz
tés lehetőségét. Az átvilágítok 
nem javasolták, sőt, a lehető 
legrosszabb megoldásnak talál
ták a cég esetleges szétszedését, 
mert akkor a városi ellenőrzés 
megszűnne. Összegzésükben a 
KOVA Rt. önálló egységként 
történő működését és a lakos
sággal való kiegyensúlyozott 
kapcsolat kiépítését javasolták.

J. Zs.

a természetvédelmi igazgató
ság a környezetvédők javasla
tára a terület természeti védel
mére tett javaslatot.

A ráckevei parkerdő kontra 
benzinkút vita tehát lezárult, 
az erdő megmaradt, és új ben
zinkút is épül a régi ÁFOR-te- 
lep helyén, a Kossuth utca és a

MTI-JELENTÉS
A terveknek megfelelően halad 
a hulladéklerakó kialakítása 
Dunakeszin, a régi homokbá
nya területén. Az építők meg
kezdték a szigetelést, a kivite
lezést semmi sem hátráltatja, 
így előreláthatólag december 
10-éré befejeződhetnek a mun
kálatok -  tájékoztatott a a be
ruházást végző Alterra Építői
pari Kft. illetékese.

A fővároá megbízásából épü
lő hulladéklerakó egymillió 
köbméternyi háztartási szemét 
elhelyezésére lesz alkalmas, az 
önkormányzat csaknem 600 
millió forintot fordít a beruhá-

HÉV-tolatópálya terület kö
zötti részen. Éz a beruházás 
már az új ráckevei főutca, a 
Szent Vendel körút kiinduló 
csomópontja is lehet. így az
után a környezetvédelem is 
győzött, és a város fejlődése is 
új lendületet kaphat.

Dr. Czerny Károly

zásra. Az'új tároló legalább öt
nyolc évre megoldja Budapest 
és Dunakeszi hulladékelhelye
zési gondjait. Időközben elké
szült a legmodernebb környe
zetvédelmi igényeket kielégítő 
figyelőrendszer nyolc kútja. 
Ezek révén a 35 méter mélysé
gű tároló szintje alatt akár 40 
méterre is folyamatosan vizs
gálhatják a talajvíz minőségét. 
Az építők a medence alját 
többrétegű szigeteléssel látják 
el. Az esővizet külön szivattyú- 
rendszer emeli majd ki, így a 
hulladék nem szennyezheti a 
talajt. Ha a lerakó megtelik, 
fákkal, növényekkel ültetik be 
a területet.

Az Ipartestületek Pest megyei 
Székházában rendezték meg az 
Energiamegtakarítást eredmé
nyező panelépület-felújítások 
című ankétot, melyen több ja
vaslat is elhangzott az e célra 
nyújtott harmincmillió márkás 
német hitel felhasználására. Bár 
a kormánydöntés még hátravan, 
annyi bizonyos, hogy a megyé
ben több helyen is szükség volna 
a felújítási programra.

Pest megyében több mint ti
zenötezer panelház található, 
többségük 1976 és 1986 között 
épült. A most érvényes hőátbo
csátási és egyéb építési szabvá
nyokat azonban csak tíz éve ve
zették be, így az azelőtt épült 
házak energiafogyasztása jóval 
magasabb, állapotuk jóval 
rosszabb, mint amit koruk sej
tet.

A német kormánytól nyert há- 
rommilliárd forintos hitelt ilyen 
panelépületek felújítására lehet 
majd igénybe venni önkormány- 
hatoknak, társasházaknak, la
kásszövetkezeteknek. Az anké- 
ton kiderült, hogy az Ipari és 
Kereskedelmi Minisztérium 
olyan teljes körű felújítást java
sol, amely 1,1 milliót szánna 
egy-egy épületre, és ebből há
romszázezer forintot kellene a 
lakóknak fedezniük. Várkonyi 
József, az IPOSZ építőipari bi
zottságának képviselője azon
ban úgy látja, hogy a lakosság 
nagy része nem képes ekkora 
terhet vállalni. A szövetség ezért 
kidolgozott egy olyan javaslatot, 
amely csupán ezer forintos havi 
törlesztést, és 37 000 forint költ
séget jelentene.

A teljes felújítás a hőszigete
lésre, a fűtési berendezések, az 
elektromos és szellőzőrendsze
rek korszerűsítésére, a szabályo
zásra és a lakásonkénti mérés- 
technika kialakítására terjedne 
ki. Az IPOSZ javaslata csak a 
főbb pontokat (fűtés, mérhető
ség, nyílászárók) tartalmazza. 
Nagyobb mértékű energiameg
takarítást egyébként a termosz
tatikus radiátorszelep és fűtés- 
költség-mérő bevezetésével le
hetne elérni; a szakemberek sze

rint ez utóbbbi elsősorban „pszi
chológiailag” hatna a fogyasz
tásra.

A német hitel az ország több 
mint ötszázezer panelházának 
csupán egy százalékának felújí
tására elegendő. Az ankét több 
résztvevője ezért kísérletezéssel, 
próbálkozással vádolta a két
harmados kamattámogatást 
nyújtó kormányt, mivel itt átfo
góbb programra lenne szükség. 
„A kormány a hitelbe kapasz
kodik a súlyosabb energiagaz
dálkodási döntések helyett” 
mondta Fürjes Árpád a Társas
házi Közös Képviselők Egyesü
letétől.

Hogy mégis melyik lesz az öt
ezer épület, amely felújításra ke
rül, a bankok konkrét pályázati 
feltételeitől függ majd. Vannak 
régiók, ahol a panelházak nem is 
nagyon szorulnak felújításra: 
ilyen Szigetszentmiklós és Du
nakeszi. Itt a házak legnagyobb 
hányada már nem az önkor
mányzat tulajdona, és a lakókö
zösségek vagy társasházak nem 
jelezték, hogy problémák lenné
nek a nyolcvanas évek közepén 
épült házakkal. Ellentétben 
ezekkel Szentendrén -  a szintén 
magánkézben lévő -  házak álla
pota nagyon leromlott. Gondok 
vannak a falakkal, a tetőszigete
léssel, hiszen a tizenöt-húsz éves 
épületek ma már nem szabvá
nyosak. Samu Mihályné közös 
képviselő szerint szükség volna 
a felújításra, de a feltételeket (a 
havi törlesztés összege) teljesít- 
hetetlennek tartja. A váci önkor
mányzatnál még nem hallottak a 
hitelről, de szívesen igénybe 
vennék. Százhalombattán ilyen 
mértékű felújítás nem tűnik 
szükségesnek a negyvenöt rész
tulajdonú panel társasházban, 
de ha a tulajdonosok úgy dönte
nek, elképzelhető, hogy megpá
lyázzák a német hitelt.

Természetesen húszlakásosnál 
kisebb vagy nem panelépületek 
is igénybe vehetik a hitelt, de 
számítaniuk kell arra, hogy a 
költségvetési kamattámogatás 
jóval szerényebb mértékű lesz.

Mehlhoffer Tamás

Mesterségesen fenntartott málnakáosz

• •

Maradjon egyben a KOVA
Átvilágították a nagykőrösi vagyonkezelőt

Készül a hulladéklerakó

Árverés a budakeszi 
katolikus iskoláért

TUDÓSÍTÓNKTÓL
A Prohászka Ottokárról elneve
zett katolikus gimnáziumba öt 
évvel ezelőtt íratták az első ta
nulókat. A budakeszi iskola 
nyolcosztályos általános képzés 
után bocsátja ki a diákokat, aki
ket ez idő alatt erős nyelvi és hu
mán irányultsággal oktatnak. 
Egy kicsiny, század elején emelt 
épületben, nyolc osztályterem
ben zajlik a munka. A helyet 
már kinőtték, pedig szeptember
től már tizennégy osztálynak 
kellene elférnie. A budakeszi ka
tolikus egyházközség és a szülők 
segítségével megkezdhették 
ugyan egy új iskolaszárny építé
sét, a pénz azonban még mindig 
kevés: sok millió hiányzik ah

hoz, hogy szeptemberben a hat 
új tanterem átadásával enyhít
senek a szűkösségen. Állami tá
mogatásban nemigen remény
kedhetnek, mégsem adják fel. Áz 
iskola most jótékony célú árve
rést rendez, amelynek bevétele 
ugyancsak az építkezést szolgál
ja. Több képzőművész és mű
gyűjtő ajánlott fel értékes mű
tárgyakat, így igen nívós aukciót 
tudnak rendezni: a kortárs mű
vészek képein, szobrain, régisé
geken kívül számos értékes 
tárgy kerül kalapács alá.

Az árverés június 2-án, vasár
nap 17 órakor lesz Budapesten, 
a MOM művelődési házban. Az 
aukcióra kerülő tárgyakat reg
gel 9 órától kiállításon mutat
ják be.

A gyümölcs örömök és gondok 
forrása lett az utóbbi években. 
Baj, ha kevés a termés, az sem 
jó, ha túl sok van belőle. A Bör
zsöny térségében a málna ver
hetetlen a sorban. Az ízes sze
mek felvásárlása kapcsán 
gyakran csak málnaháború
ként említik a szezont. Most a 
kiadós tavaszi csapadék hatá
sára szépen zöldellnek az ültet
vények. Ez azonban korántsem 
jelenti azt, hogy a szezon indu
latok és feszültségek nélkül 
múlik el.

-  Nógrád megyei kezdemé
nyezésre 1993-ban hoztuk létre 
a Bogyósgyümölcs Termesztők 
Országos Szövetségét -  mondja 
Torma Vilmos, a szövetség tit
kára.- -  A mezőgazdaság átala
kulását követően a magukra 
maradó termelők, feldolgozók 
érdekeit kívántuk egyesíteni, 
ami ma is a legfőbb feladatunk. 
(Mesterségesen... folytatás a 27. 
oldalon)

Saját fajtájukkal verik a magyar termelőket

Kezdődik a szezon és a háború


